
شهروند| پانزدهمین جلسه رســیدگی به پرونده 
موسوم به فساد نفتی دیروز در شعبه 28 دادگاه انقلاب به 
ریاست قاضی مقیسه و به صورت علنی برگزار شد. انتقاد 
از عدم لایحه دفاعیه متهم ردیف دوم پرونده از ســوی 
قاضی مقیســه، ادعای وکیل متهم ردیف سوم مبنی بر 
مبری بودن وی از اتهامات مندرج در کیفرخواست، ادعای 
گم شدن مستندات از ســوی متهم ردیف سوم توسط 
موکل وی، صدور حکم اعدام بر اساس مستندات مذکور، 
درخواست بازنگری  اتهام پولشویی متهم ردیف سوم از 
ســوی موکل متهم، عدم پذیرش اتهام کلاهبرداری از 
سازمان تأمین اجتماعی با ادله خرید شرکت های سازمان 
تأمین اجتماعی به دلیل واردکردن ارز به داخل کشور، 
جعل 11 سند و انتحار زنجانی مبنی بر این که پول دارم و 
یک ریال هم نمی دهم ازجمله مسائل مطرح شده در این 

جلسه از محاکمه دو متهم پرونده فساد نفتی بود. 
قاضی مقیســه رئیس شــعبه 28 دادگاه انقلاب در 
ابتدای جلســه دادگاه با اشــاره به لایحه دفاعیه متهم 
ردیف دوم پرونده گفت: با توجه به برگزاری 14 جلســه 
علنی که دادگاه وقت به انــدازه کافی به متهمان داد، اما 
با کمال تعجب در لایحه تقدیمی یکی از وکلای متهمان 
اعلام شــده که دادگاه فرصت کافی در اختیار وکلا قرار 
نداده است. وی بیان کرد: اینگونه صحبت کردن ها سزاوار 
وکیل نظام جمهوری اسلامی نیست. هر چیزی را بیان 
نکنید و این ســخنان واهی در شأن وکلا نیست. قاضی 
مقیسه پس از قرائت اتهامات متهم ردیف سوم پرونده از او 

خواست تا در جایگاه قرار گیرد و از خود دفاع کند.
وکیل هروی: نتیجه گیری دادسرا درباره موکلم 

اشتباه بوده و مستندات گم شده است 
حمیــد فلاح هروی در پاســخ گفت: فعــلا وکلایم 
دفاعیــات را ارایه می دهند و خــودم در انتهای دادگاه، 
مطالبی را مطرح می کنم. میرسجاد سعیدمهر، وکیل 
حمید فلاح هروی متهم ردیف ســوم پرونده موســوم 
به فســاد نفتی گفت: دفاعیات خود را به اتفاق آقایان 
مهرشاد و فلاحتی تنظیم کرده ایم که در آخر لایحه ای 
ارایه می شود. وی خاطرنشان کرد: پس از مطالعه دقیق 
پرونده و استماع دفاعیات مشــخص شد که موکلم از 
بسیاری از اتهامات مندرج در کیفرخواست مبراست و به 
استناد اسناد پرونده ثابت می کنم آنچه که در خصوص 
اتهامات موکلم بیان شــده به اتکای مستندات پرونده 
است و موکلم هیچ نقشــی در عملیات کلاهبرداری و 
پولشویی متهم ردیف اول نداشته که در جریان رسیدگی 
دادسرا از این مسأله مهم غفلت شده است. نتیجه گیری 
دادسرا درباره موکلم اشتباه است و آنچه از مستندات ارایه 

کردیم، گم شده است.
قاضی مقیسه: دفاعیات موکل تان در پرونده 

موجود است و گم نشده است
قاضی مقیسه خطاب به وی گفت: دفاعیات موکل تان 
در پرونده موجود است و گم نشده است. ضمن این که در 
دادگاه قبلی قاضی محترم پرونده این دفاعیات را قبول 
نکرده و براســاس آن حکم اعدام صادر کرده اســت. در 
لایحه وکیل آقای شمس جز یک سری اتهامات به دادگاه 
نکته دیگری وجود ندارد و از این حرف شما که می گویید 
اطلاعات گم شده، متوجه می شــویم که پرونده را وکلا 
مطالعه نکرده اند. سعیدمهر خطاب به قاضی گفت: گلایه 
ما از دادگاه این است که صد صفحه لایحه دفاعیه آیا نیاز 

به یک صفحه پاسخ نداشت.
قاضی مقیسه: ادعای گم شدن اوراق به منزله 

متهم کردن دادگاه است
قاضی مقیسه گفت: قضات دیوانعالی رأی صادره درباره 
این پرونده را با دقت بررسی و حکم را تأیید کرده اند، اما 
حالا ســه وکیل آقای حمید فلاح هــروی حرف هایی 
می زنید که واقعیت ندارد. اوراق گم نشده و یک خط هم 
جایی نرفته، شــما باید در دادگاه نظام اسلامی درست 
صحبت کنید، این حرف ها به منزله متهم کردن دادگاه 
به برداشــتن اوراق پرونده اســت، اقرار کنید که اشتباه 
کردید. سعیدمهر گفت: سابقا این اتهامات در 26 جلسه 
دادگاه مطرح و هر سه متهم به اعدام محکوم شدند، اما 
شعبه تجدید نظر احکام این دو متهم را به استناد این که 
از اخلال در نظام اقتصادی علم و اطلاع نداشتند، نقض 

کرده است.

وکیل هروی: اتهامات پولشویی موکلم نیاز به 
بازنگری دارد

وکیل مدافع متهم ردیف سوم پرونده موسوم به فساد 
نفتی گفت: در کیفرخواســت موکلم سه عنوان اتهامی 
افســاد فی الارض و مشــارکت در کلاهبرداری اچ کی و 
تأمین اجتماعی و مشارکت در پولشویی آمده است که 
مستندات قانونی کیفرخواست تاریخ وقوع جرایم را  سال 
91 اعلام کرده اســت. وی گفت: اولا اتهامات مربوط به 
جعل های گسترده که به متهم اصلی نسبت داده شده بود 
حتی یک مورد هم به موکلم نسبت داده نشده بلکه متهم 
ردیف اول در بیشــتر اتهامات به تنهایی متهم شناخته 
شده است. به موکلم کلاهبرداری از شرکت نیکو نسبت 
داده نشده و اتهامات پولشــویی موکلم براساس اسناد 

دفتری ثبت شده که نیاز به بازنگری مجدد دارد.
قاضی مقیسه: در جلسات خواب بوده اید

قاضی مقیسه خطاب به وکیل فلاح هروی گفت: آقای 
وکیل در جلسات گذشته دادگاه خواب بودید که مطالب 
خارج از موضوع مطرح می کنیــد. درباره موضوع اتهامات 
موکل تان صحبت کنید و با حرف هــای خارج از موضوع 
وقت دادگاه را نگیرید. ســعیدمهر خطاب به قاضی گفت: 
من در جلسات گذشته خواب نبودم و حتی در 26 جلسه 
دادگاه گذشته حضور داشــتم و آنچه می گویم براساس 
مندرجات کیفرخواست و در دفاع از موکلم است. مقیسه 
خطاب به وی گفت: موکل شما برای چه در تأسیس بانک 
fiib نقش داشته و پول نفت را کجا برده است. شما وکیل 
نظام جمهوری اســلامی ایران هستید مراقب سخنانتان 
باشید. سعیدمهر گفت: آقای قاضی از پشت کوه نیامده ایم. 

قاضی مقیســه گفت: وقت دادگاه را بــه تخیلات واهی 
خودتان نگذرانید. سعیدمهر گفت: از خدا برای شما طلب 

صبر می کنم.
وکیل فلاح هروی: موضوع اسکن امضاهای 

فلاح توسط زنجانی یک ادعاست
سعید مهر، وکیل فلاح هروی گفت: آقای زنجانی در 
تحقیقات بازپرسی اعلام کرده که امضاهای اسکن شده 
فلاح به ایــن دلیل بوده که فلاح در مســافرت بوده، در 
صورتی که موکلم اصلا این موضوع را نپذیرفته اســت 
و موضوع اســکن امضاهای آقای فلاح یک ادعا توسط 
زنجانی اســت؛ لذا دادگاه باید از او دلیل بخواهد و صرفا 
نباید به اظهارات او توجه کند. قاضی مقیسه در واکنش 
به این دفاعیات گفت: آقای وکیل بر اساس اظهارات خود 
آقای فلاح او این اجازه را به زنجانی داده است که امضاها 
را اسکن کند و لذا در پای تمام قراردادها امضای این فرد 
وجود دارد. سعیدمهر گفت: حسب تحقیقات انجام شده 
این اقدام توسط زنجانی صورت گرفته و نشان می دهد که 
بسیاری از قراردادهای بانکی منعقد شده دارای تاریخ های 
غیرواقعی هســتند؛ یعنی در یک روز 11 سند جعلی 
درســت کرده که همگی توسط زنجانی بوده و همه این 

سندها دارای تاریخ های متفاوت بودند.
وکیل هروی: موکلم هیچ گونه آگاهی از نیت 

زنجانی نداشته است
ســعیدمهر گفت: موکلم چک ها را به دستور زنجانی 
گرفته و به آقای میرکاظمی تحویــل داده و میرکاظمی 
هم در جریان خرید و فروش شرکت های سازمان تأمین 
اجتماعی بوده و موکلــم هیچ گونه آگاهی از نیت زنجانی 
نداشته است. او حتی نمی دانســت که حواله های بانکی 
زنجانی جعلی اســت، حتی کارمندان بانک هم متوجه 
جعلی بودن حواله ها نشده بودند.بر اساس این گزارش، پس 
از اظهارات وکیل متهم ردیف سوم پرونده موسوم به فساد 
نفتی، قاضی مقیسه پایان جلسه دادگاه را اعلام کرد. قاضی 
مقیســه پس از پایان پانزدهمین جلسه دادگاه متهمان 
نفتی در جمع خبرنگاران در جلســه مواجهه زنجانی با 
شمس و فلاح گفته که وی صریحا اعلام کرده که پول دارم 
و یک ریال نمی دهم و این سخن ضبط شده است و حکم 
اعدام برای وی صادر شده است. اگر موکلان توضیحاتی 
داشته باشند در شــعبه 28 ارایه می دهند و سپس ختم 
رسیدگی به پرونده را اعلام می کنیم. قاضی مقیسه پس از 
پایان جلسه دادگاه در جمع خبرنگاران گفت: پس از اعلام 
ختم رسیدگی به پرونده و مشورت با قضات پرونده ظرف 
یک هفته مطابق قانون حکم صادر می شود و حکم صادره 

ظرف 2۰ روز قابل فرجام خواهی است.

قاضی مقیسه بعد ازپانزدهمین جلسه محاکمه دو متهم پرونده فساد نفتی میز خبر

زنجانیگفتپولدارمویکریالنمیدهم
  وکیل متهم: مستنداتی که ارایه کردیم، گم شده است

با حکم رئیس جمهوری: 

وزرایفرهنگوآموزشوپرورش
عضوهیأتامنایبنیادشهیدوامور

ایثارگرانشدند
ایلنا|  رئیس  جمهوری در حکمی وزیران فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و آموزش و پرورش را به عنوان »عضو 
هیأت امنای بنیاد شهید و امور ایثارگران« منصوب 
کرد. متن حکم حجت الاسلام حســن روحانی به 
این شرح است: جناب آقای دکتر سیدعباس صالح 
شــریعتی )وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی( و 
جناب آقای دکتر سیدمحمد بطحائی )وزیر محترم 
آموزش و پرورش(، در اجرای بند )4( ماده )9( قانون 
اصلاح قانون اساسنامه بنیاد شهید و امور ایثارگران 
مصوب 8۷/1/18 مجلس شورای اسلامی، با عنایت 
به تجربیات و سوابق ارزشمند جناب عالی، به موجب 
این حکم به عنوان »عضو هیأت امنای بنیاد شهید 
و امور ایثارگران« منصوب می شــوید. توفیق شما 
را در انجام شایســته وظایف محوله با رعایت اصول 
قانون مداری، اعتدال گرایی و منشور اخلاقی دولت 

تدبیر و امید از خداوند متعال مسألت می نمایم.
حسن روحانی
رئیس جمهوری اسلامی ایران

محمدرضا عارف: 

رفعحصربایدبرد-بردباشد
ایلنا|  آن گونه که رئیس فراکسیون امید مجلس 
اعلام کرده در ماه های اخیر کمیته ای در این فراکسیون 
برای پیگیری موضوع حصر تشــکیل شده است. در 
همان جلسه شورای مرکزی فراکسیون امید که منجر 
به تشکیل کمیته حصر شــد، قرار بوده که رسانه ای 
نشود. بر این اساس، عارف تأکید کرده که در 2 مقطع 
تلاش های پشت پرده به سمتی رفته که گشایش هایی 
در بحث »حصر« ایجاد شود اما مصاحبه ها و رسانه ای 
شدن موضوع، کار را عقب انداخته است. رئیس شورای 
سیاست گذاری با اشاره به موضوع »حصر« و این که در 
چه شرایطی قرار دارد و فعالیت کمیته حصر چگونه 
است، گفت: معتقدم در برخی از امور نباید مسائل را 
رسانه ای کنیم و بجای آن باید برای حل مشکل اقدام 
کنیم. درواقع باید احتیاط کنیم و شــرایط کشــور و 
نهادهای دســت اندرکار را درنظر بگیریم و کمیته ای 
که در فراکسیون تشکیل شد، نیز در همین مسیر بود.

وی در ادامه بیان کرد: در تابستان 92 در مسیر ایجاد 
گشایش در بحث حصر تا حدودی نزدیک شده بودیم. 
از طرفی با رویکردی که ما داریم و با شــناختی که از 
نهادهای مختلف دارم، می دانم این موضوع باید یک 
موضوع برد-برد باشد. نباید یک جریان بخواهد از آن 
به نفع خود استفاده کند. با این حال برخی اظهارنظرها 
در رســانه ها کار را به تأخیر می اندازد. شما به برخی 
موضع گیری ها در شــهریور 92 نگاه کنید. بنابر این 
بنده همواره به اعضای فراکسیون گفته ام که اگر کاری 
می کنید، بی سر و صدا موضوع را دنبال کنید. به دلیل 
مدیریت این مسائل، کمیته رفع حصر تشکیل شد و 
بلافاصله پس از تشکیل، تأکید کردم این موضوع به 
هیچ عنوان رسانه ای نشود. برنامه ای مشخص داشتیم 
و ملاقات های نیز درنظر گرفتیم که گام به گام انجام 
دهیم اما متاســفانه پس از اولین ملاقات، یک عضو 
بیرون از کمیته رفع حصر، موضوع را رســانه ای کرد 
و ادامه کار با تأخیر ناخواســته روبه رو شد.این فعال 
سیاسی اصلاح طلب با اشــاره به اصرار برخی اعضای 
فراکسیون مبنی بر لزوم انتشار فهرست رسمی اعضای 
فراکسیون و این که چرا این فهرست منتشر نمی شود، 
اظهار کرد: ما حقیقتاً ملاحظه افراد »لیست امید« را 
کردیم. برخی از اعضای »لیســت امید« در این مدت 
به بنده گفته اند که ملاحظــات و محذوریت هایی در 
منطقــه و حوزه های انتخابیه داریم که رســماً اعلام 
کنیم، عضو فراکسیون هستیم یا نه. ما این یک سال 
به این عزیزان فرصت دادیــم اما از حدود یکی، دو ماه 
قبل زمینه را برای انتشــار این فهرست مهیا کردیم و 

این فهرست پس از نهایی شدن در شرف انتشار است.

مطهری: 

دولتدرانتخابوزیرپیشنهادیعلوم
مستقلعملکند

ایسنا|  نایب رئیــس مجلس شــورای اسلامی با 
انتقاد از تعلــل در معرفی وزیر پیشــنهادی علوم از 
سوی دولت از رئیس جمهوری خواست کسی را که 
خودش اصلح می داند، معرفی کنــد و منتظر اعلام 
رضایت دیگران نباشــد. علی مطهــری درباره زمان 
معرفی وزیر پیشنهادی علوم از سوی دولت نیز افزود: 
رئیس جمهوری از زمان تحلیف دو هفته وقت داشته و 
مهلت او به پایان رسیده و تاکنون باید وزیر علوم معرفی 
می شد چون مهلت سه ماهه مربوط به وزارتخانه ای 
است که وزیر آن از طرف رئیس جمهوری عزل شده 
یا توسط مجلس از طریق استیضاح برکنار شده باشد 
و در مورد وزارتخانه ها در ابتدای دولت چنین مهلتی 
وجود نــدارد و فرصت معرفی وزیــر همان دو هفته 
است. نماینده مردم تهران در مجلس تأکید کرد: علت 
طولانی شدن معرفی وزیر علوم به روش آقای روحانی 
بر می گردد. ایشان می خواهد رضایت همه نهادها را 
جلب کند و چنین چیزی ممکن نیست. درواقع حق 
مجلس ضایع می شود. تنها نهادی که باید نظر بدهد، 
مجلس است. رئیس جمهوری باید گزینه پیشنهادی 
خود را معرفی کند و مجلس باید نظر بدهد. مطهری 
تصریح کــرد: نهادها و اشــخاص حقیقی و حقوقی 
نباید در کار یکدیگر دخالت کند. نایب رئیس مجلس 
با تأکید بر این که دولت باید در این مواقع مســتقل 
تصمیم بگیرد و عمل کند، گفت: الان در معرفی وزیر 
علوم آقای روحانی باید آن کسی را که خودشان اصلح 
می دانند، معرفی کنند و منتظر اعلام رضایت دیگران 
نباشند. همین سرپرست فعلی وزارت علوم آقای دکتر 

سید ضیاء هاشمی به نظرم مناسب است. 

قدردانیرئیسدستگاهقضااز
موضعگیریقاطعرئیسجمهوریدر

قبالاظهاراتترامپ
میــزان|  آیــت الله آملی لاریجانی در جلســه 
مســئولان عالی قضائی با تأکید بر لزوم هوشیاری 
هرچه بیشتر در برابر سیاست های خصمانه آمریکا، 
ســخنان رئیس جمهوری کشــورمان درواکنش 
به اظهارات ترامپ را شــجاعانه، قاطعانه و بهنگام 
توصیف کرد و با تقدیر از رئیس جمهوری بابت این 
موضع گیری گفت: ما نیز از چنین جهت گیری هایی 
در مقابل آمریکا حمایت می کنیم و رئیس جمهوری 
محترم نیز مطمئن باشــند تا زمانــی که چنین 
واکنش های شجاعانه و قاطعانه ای وجود دارد مردم 
حمایت خواهند کرد و تحت رهبری های روشنگرانه 
و هوشمندانه رهبر معظم انقلاب، توطئه های دشمن 
را ناکام خواهند گذاشت.رئیس قوه قضائیه با اخطار به 
برخی افراد و رسانه ها بابت انتشار تحلیل های همسو 
با دشمن خاطرنشان کرد: متاسفانه برخی تحلیل ها 
شبیه تحلیل های دشمن است و این بسیار تأسف آور 
است که ما بین خودمان نیز سخنانی نظیر سخنان 
دشــمن بر زبان بیاوریم. امروز مردم نیاز به انسجام 
هرچه بیشــتر و شــناخت صحیح از دشمن دارند 
بنابراین نباید دشمن را بزک کرد. بی تردید جمهوری 
اسلامی در مســأله برجام به طور کامل حسن نیت 
خود را نشــان داد و به اندازه کافی هم کوتاه آمد تا 
یک کار منسجم صورت گیرد و توافق حاصل شود. 
واضح است که تمام خواســته های ما نیز در برجام 
محقق نشده است اما به هرحال در ترازوی برجامی 
به این نقطه رسیدند که به این میزان از خواسته ها 
اکتفا شود. حال برخی سخنان مبنی بر لزوم اقدامات 
فراتر و کوتاه آمدن در مقابل سلطه گران به هیچ وجه 

پذیرفته نیست.

روایتفرماندهکلسپاهازنقشیک
سردارایرانیدرسوریه

مهر|  سرلشکر محمدعلی جعفری فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی همزمان با ایام دومین 
سالگرد شهادت سردار شــهید حسین همدانی با 
حضور در منزل این ســردار والامقام سپاه اسلام با 
خانواده وی دیدار و گفت وگو کرد.فرمانده کل سپاه  
در تبیین نقش و حضور شــهید همدانی در سوریه 
و کمک بــه جبهه مقاومت و تأثیر شــخصیت آن 
شهید عزیز بر رزمندگان مقاومت گفت: جاذبه های 
شخصیتی و ویژگی های برجســته اخلاقی سردار 
همدانی باعث شــده بود کلام وی در میان شیعیان 

و اهل سنت سوریه نافذ و تأثیرگذار باشد.

لاریجانی:اگربرجامبرایمانصرفا
هزینهباشد،تجدیدنظرمیکنیم

خانه ملت|  علی لاریجانــی در ادامه دیدارهای 
خود در حاشیه یکصد و ســی و هفتمین اجلاس 
اتحادیه بین المجالس در روسیه در ملاقات با لاسینا 
زرِبو دبیر اجرایی ســازمان پیمــان منع آزمایش 
هسته ای)CTBT(، اظهار داشت: ما هم عضو آژانس 
هســتیم و هم در برجام تعهداتی را پذیرفته ایم، در 
موضوع برجــام هم هزینه هــای بالایی را متحمل 
شده ایم، اگر قرار باشد با رفتار نادرست ترامپ بهره ای 
از برجام نبریم و صرفا هزینه بپردازیم حتما در این 
موضوع تجدیدنظر خواهیم کرد.او گفت: فتوای مقام 
معظم رهبری صرفا در حرام دانستن کاربرد سلاح 
هسته ای نیست بلکه ایشان کاربرد سلاح های کشتار 
جمعی، بیولوژیکی و شیمیایی را حرام می دانند. ما 
عضو ســازمان بین المللی انرژی اتمی هستیم که 
تاکنون 8 بار پایبندی ما را تأیید کرده است اما ترامپ 
ادعا دارد که ایران به توافق پایبند نیست و کنگره باید 
تصمیم بگیرد، اگر قرار است ترامپ نظر بدهد پس 

سازمان انرژی اتمی چه مسئولیتی دارد.

ماجرایحملهنمایندهزنمجلسبه
معاوناستاندار

برنا|  »سیدجواد حســینی« معاون سیاسی و 
اجتماعی استانداری خراسان رضوی ضمن شرح 
ماجرای جدال با نماینده نیشابور گفت: با توجه به 
وضع کشور و استان خراسان رضوی بیش از هر زمان 
دیگری به همگرایی و انسجام نیاز داریم.»سیدجواد 
حسینی« معاون سیاســی و اجتماعی استانداری 
خراسان رضوی در شــرح ماجرای دو روز گذشته 
و برخورد »هاجر چنارانی« نماینده نیشابور با این 
مقام دولتی گفت: من هیچ شکایتی از خانم چنارانی 
ندارم.معاون سیاسی و امنیتی استانداری خراسان 
رضوی تصریح کرد: بنده به عنوان معاون استانداری 
در یک ماه قبل به نیشابور رفتم و در شورای اداری 
پارلمان مشورت زنان حضور داشتم. قبل از حضور 
در نیشــابور در منطقه »داورزن« بودم. این منطقه 
غربی ترین نقطه خراسان اســت. آن زمان من در 
سخنرانی سهوا گفتم »خراســان غربی« و به هیچ 
عنوان از اصطلاح »استان خراسان غربی« استفاده 
نکردم. در آخر برنامه خبرنــگاری به من گفت که 
در ســخنرانی خودم از »اســتان خراسان غربی« 
استفاده کرده ام. من همان جا تکذیب و اعلام کردم 
به هیچ عنوان این اصطلاح را به کار نبرده ام و منظورم 
غربی ترین نقطه خراسان بوده است. جالب است که 
در آن جلســه خانم چنارانی اصلا حضور نداشتند.

او با اشــاره به این که در همایش »ســلامت، زنان 
و خانواده« حضور پیدا کــردم و قرار بود در رابطه با 
آسیب »کودک همسری« صحبت کنم« ادامه داد: 
در جلسه نشسته بودم که با ســروصدای زیاد از در 
ورودی ســالن متوجه این نماینده مجلس شدم. 
خانم چنارانی با سرعت زیاد به سمت من می آمد و 
متاسفانه باقی قضایا را بر مبنای آن چنانکه در فضای 

مجازی منتشر شد در جریان هستید.
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برکناریآیتاللهمنتظریبهروایت
موسویخوئینیها

شهروند|  آیت الله موســوی خوئینی ها در کانال 
تلگرامی خود نوشت: سوال پرسیده شد که »روزنامه 
ســلام در برابر حذف آیت الله منتظری چه موضعی 
داشت؟«در زمان عزل مرحوم آیت الله منتظری - که 
خداوند او را مشــمول الطاف خاصــه خود بفرماید- 
هنوز روزنامه سلام متولد نشــده بود، ولی »سلام« 
در  سال 1۳۷۰ خبر بستری شــدن ایشان در یکی از 
بیمارســتان های تهران و رفتار نامناسبی که برخی 
نهادها با ایشــان کرده بودند را منتشر کرد و همین 
سبب تشکیل پرونده ای در دادگاه شد. باز کردن پرونده 
عزل آن فقیه عالیقدر برای من بسیار دشوار است، زیرا 
گذشته از این که شاگرد آن عالمِ مجاهد بوده ام، مدتی با 
ایشان زیر یک سقف زندگی کرده ام و نه تنها من که هر 
کس با ایشان از نزدیک آشنا می شد، مجذوب اخلاق 
بزرگوارانه او می شد. آن قدر با مردم صمیمانه رفتار و با 
همگان راحت معاشرت می کرد که او را یک نفر مانند 
خود می دیدند. هر آنچه را نمی دانست متواضعانه در 
پی فراگرفتنش از هر کس که می دانســت می شد؛ 
از اولین کسانی بود که از آغاز در کنار رهبریِ نهضت 
اسلامی ایستاد. کسی را از میان روحانیون سراغ ندارم 
که به اندازه او در دفاع از امــام و نهضت او پایمردی و 
پافشاری کرده باشد. اما افسوس و صد افسوس که آن 
عالم مجاهد در کنار نقاط قوت فراوان، ضعف هایی هم 
داشت و این ضعف ها تا زمانی که به ساحت کشورداری 
و مدیریت کلان کشور ارتباط پیدا نمی کرد، چندان 
دیده نمی شد و مشکلی ایجاد نمی کرد، ولی هنگامی 
 که این ضعف ها با مســائل مدیریت کلان کشور گره 
می خورد، مشکلاتی جدی به وجود می آورد و شاید 
شنیده باشید که مرحوم بازرگان، زمانی که نخست وزیر 
بود، به همین علت از دست آن بزرگوار به فغان آمده 
بود.ای کاش آن اقدام مصلحت اندیشانه انجام نمی شد 

تا آن جراحی دردناک اتفــاق نمی افتاد. آری، همان 
ضعف ها بود که امام را ناگزیــر از آن اقدام کرد. من از 
پزشــک مخصوص حضرت امام)رض( شــنیدم که 
ضرباهنگ قلب ایشان در هیچ زمانی به اندازه روزی 

که آن تصمیم را گرفتند نامنظم نبود.
و من با همه ارادتی که به آن عزیز داشــتم، تردید 
ندارم که در عزل ایشان حق با امام بود، اما امروز زمان 
را مناسب نمی دانم تا به توضیح تمام آن ماجرا بپردازم. 
من انکار نمی کنم که هیچ چیزی با ارادت و ایمان من 
به امام خمینی برابری نمی کند، ولی در وجدان خود 
اطمینان دارم که در این ماجرا تنها به عنوان یک ناظر 
بیرونی داوری می کنم. اگر فرصتی مناسب به دست 
آمد، شاید بتوانم به شــرح کامل این ماجرا بپردازم، 

ان شاءالله.

شورایسهگانهفقها؛راهکارحلاختلاف
مصباحباجامعتین؟

خبرآنلاین نوشت: حجت الاسلام حسین ابراهیمی، 
عضو جامعه روحانیت مبارز در پاسخ به این سوال که 
اخیرا ایده ای مطرح شد که شورای سه گانه ای با حضور 
آیــت الله موحدی کرمانی، آیت الله یــزدی و آیت الله 
مصباح یزدی تشکیل شود، این ایده را چطور ارزیابی 
می کنید؟ گفت: آنها در گذشــته برای دهمین دوره 

انتخابات مجلس شورای اسلامی با هم بودند.
او ادامه داد: آیت الله مصباح خودشان فرمودند من 
عضو جامعه مدرسین هستم. بعد از آن که خودشان 
فرمودند من عضو جامعه مدرسین هستم دیگر معنی 
ندارد که یک حرکتی در مقابل این حرف انجام شود. 
آنها با هم هستند. حتی آیت الله مصباح قریب به این 
مضمون فرمودند »هرچه آیتین تصمیم بگیرند من 
قبول دارم« لذا مشکلی در بین آیات ما نیست، آنها با 
هم بودند و هســتند و اختلافی نبود. من در متن کار 

بودم.

انتقادعبداللهنوریبهاصلاحطلبان:
وجوددههاحزبکوچکوبزرگچه

توجیهیدارد؟
ایلنا نوشــت: حجت الاســلام عبدالله نوری در 
جمعی از فعالان اصلاح طلب اســتان چهارمحال و 
بختیاری با تأکید بر لزوم بازنگری و آسیب شناسی 
در  میان  اصلاح طلبان یادآور شد: جریان اصلاح طلبی 
نیاز به بازسازی و بررسی مجدد  داخلی دارد. این که 
در  بین اصلاح طلبان ده ها حــزب کوچک و بزرگ 
 هست چه توجیهی دارد؟! در کدام سیستم حزبی 
 دنیا، مثل کشــور ما این همه حزب  وجود دارد؟ به 
دو صورت  می توان کارآمدی جریانات سیاسی را  از 
بین برد. یکی این که اجازه تأسیس و  فعالیت احزاب 
داده نشود و دیگر این که تعداد بسیار زیادی  حزب 

تأسیس شود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تأکید کرد: درحال 
حاضــر  و با توجه بــه نبود یک حزب و تشــکیلات 
فراگیر و پرنفوذ اصلاح طلب،  اگر  قرار باشــد در بین 
اصلاح طلبان مرکز کارآمدی وجود داشته باشد همین 
جبهه ای است که در  هر  انتخاباتی با محوریت جناب 
آقای خاتمی و احزاب اصلاح طلب  تصمیم می گیرند. 
 طبیعی است که در هر جریانی، نظرات مختلف هم 
وجود دارد،  اما درنهایــت همه با هم یا با نظر  اکثریت 
به تصمیم می رسند.  یکی از مشکلات جدی که بین 
اصلاح طلبان وجود دارد این اســت که  تعداد زیادی 
حزب  با عناوین اصلاح طلبی تأســیس شده است و 
متاسفانه گاهی اوقات، به جای تعامل و پشتیبانی از 

یکدیگر،  بیشتر منتقد همدیگر  هستند .

گزارشیکهامام)ره(اجازهقرائتآن
رابهبهزادنبویوتاجزادهنداد

تسنیم نوشت: مجتبی شاکری، عضو سابق سازمان 
مجاهدین انقلاب اســلامی می گوید که وقتی بهزاد 

نبوی و مصطفی تاجزاده گزارشــی را آماده کردند تا 
درباره آیت الله راستی در حضور امام بخوانند، ایشان 
اجازه قرائت آن را به آنها ندادند.او گفت: به یاد دارم در 
شرایط پرچالش اختلاف بین اکثریت شورای مرکزی 
سازمان مجاهدین خلق و دیگر دوستان درخصوص 
حدود و اختیارات نماینده حضرت امام در ســازمان 
و میزان دخالت ایشــان در موضوعات قرار ملاقاتی با 
حضرت امام تنظیم شــد که حدود 1۰ تن از طرفین 
اختلاف  سال 59 در این ملاقات حضور داشتند. من 
در شرایط بعد از مجروحیت برای دیدن حضرت امام 
همراه این گروه شدم. هماهنگ شده بود بهزاد نبوی 
گزارشی از سازمان، مســائل اختلافی و وقت گذاری 
آیت الله راســتی را در این جلســه مطرح کند. چون 
پیش بینی می کردند امــکان دارد حضرت امام اجازه 
صحبت ندهند، چکیده ای از مباحث را مکتوب کرده 
بودند تا مصطفی تاجــزاده بخواند. زمانی که خدمت 
حضرت امام رســیدیم ابتدا توفیق شد تا در محضر 
ایشان مشرف شوم و ایشــان از وضع مجروحیتمان 
پرســیدند و ادامه ملاطفت فرمودند.شــاکری ادامه 
داد: بعد جلسه برای طرح مســائل آماده شد. وقتی 
بهزاد نبوی غرض تشکیل جلسه را اعلام کرد و اجازه 
خواست که مطالب را بگوید، حضرت امام بی فاصله و 
کوتاه فرمودند »بنویسید می خوانم«. پافشاری بهزاد 
نبوی تغییری در نظر امام نداد. دوباره مطرح کرد که 
خلاصه ای نوشــته ایم تا آقای تاجزاده بخوانند. امام 
مجددا کوتاه فرمودند »بدهیــد می خوانم« و اجازه 
خوانده شــدن آن خلاصه را هم ندادند و بعد شروع 
به صحبت کردند. نصیحــت و توصیه هایی فرمودند 
و در پایان با تأیید آیت الله راســتی فرمودند به ایشان 
می گویم که بیشــتر وقت بگذارنــد. تأکید می کنم 
گزارش این جلسه با مراجعه به اسناد بیانات حضرت 
امام یا گزارش آن زمان ملاقات کنندگان با امام قابل 

بهره برداری اسنادی هم هست.
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حجت الاسلام حســن روحانی رئیس جمهوری 
دیروز در دیدار بــا نمایندگان جامعه روحانیت مبارز، 
ضمن تشکر از حضور و ارتباط خوب اعضای این تشکل 
با مجموعه دولت افزود: دولت و دستگاههای اجرایی 
به استمرار رابطه صمیمانه و همکاری علما و روحانیت 

دلسوز، اهتمام ویژه دارد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاست جمهوری، 
رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به اهمیت 
موضوعــات فرهنگی و اجتماعــی، از جمله فرهنگ 
عمومی، ســبک زندگی و نیز فضــای مجازی تاکید 
کرد: دولت با حساســیت خاص و با روش های علمی 
و تعاملی در پی مدیریت مســائل فرهنگی و از جمله 

فضای مجازی است به نحوی که هم دسترسی مردم 
به اطلاعات و خدمات این شــبکه ها ادامه یابد و هم 
ارزش های اســلامی و اخلاقی و فرهنگ ملی کشور 

آسیب نبیند.
روحانی با تشریح شــرایط اقتصادی کشور و ابعاد 
درآمدی و هزینــه ای آن، لزوم همدلی و همراهی قوا، 
ارکان نظام و نهادها برای تامین امنیت سرمایه گذاری 
داخلی و خارجی، حمایت واقعی از بخش خصوصی و 
ساماندهی به مشــکلات باقیمانده اقتصادی را مورد 
تاکید قرار داد. رئیس شورای عالی امنیت ملی، برجام 
را موفقیتی ارزشــمند و حاصل اجماع ملی، حمایت 
مردم و هدایت رهبر معظم انقلاب دانســت و با اشاره 

به گشــایش ها و فرصت های ایجاد شده، رفع تحریم 
ها، حل تدریجی مشکل مراودات بانکی و حجم قابل 
توجه ســرمایه گذاری خارجی و اعتبارات اختصاص 
یافته از سوی کشورهای مختلف جهان، افزود: از نظر 
سیاســی نیز تنها ماندن دولت فعلی آمریکا در ضربه 
زدن به برجام و یکصدایی جامعه جهانی بویژه اروپا و 
سایر ارکان 1+5 در حمایت از برجام و  ادامه همکاری 
ها با ایران دستاوردی دیگر برای ایران اسلامی است.

رئیس جمهوری در بخش دیگری از ســخنان خود 
یاد بزرگان فقید جامعه روحانیت مبارز از شــهیدان 
مطهری، بهشــتی و باهنر تا حضرات آیات موسوی 
اردبیلی، هاشمی رفسنجانی و مهدوی کنی رحمت الله 

علیهم را گرامی داشت.
روحانی همچنین با تســلیت ایام شــهادت امام 
سجاد)ع( ابراز امیدواری کرد که وزرای علوم، تحقیقات 

و فناوری و نیرو بزودی به مجلس معرفی شوند.
در این جلســه، نمایندگان جامعه روحانیت مبارز 
ضمن تبریک انتخــاب مجدد روحانی به ریاســت 
جمهوری؛ تقدیر از تلاشها و زحمات مجموعه دولت 
در عرصه های سیاست خارجی، سیاسی، اقتصادی و 
خدمات اجتماعی؛ و همچنین از مواضع قاطعانه سریع 
رئیس جمهوری در برابر قدرتهای زیاده خواه و از جمله 
پاسخ به سخنرانی اخیر رئیس جمهوری آمریکا تشکر 

کردند.

رئیس جمهوری در دیدار صمیمی با نمایندگان جامعه روحانیت مبارز مطرح کرد: 

اهتمام دولت به استمرار رابطه صمیمانه و استفاده از همکاری روحانیت


